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Vragen van statenleden A.L. van der Spek-Thung, E. Jonker (PvdA-Groenlinks) en 
H.G.A. Steur (Partij voor Zeeland) ingevolge artikel 44 reglement van orde  

AANHANGSEL 
tot de notulen van de Provinciale Staten van Zeeland 2024 nummer 128. 

Vragen ingevolge artikel 44 van het reglement van orde inzake Ruimte 
voor Defensie: 

(ingekomen: 16 oktober 2024) 

Vragen aan Gedeputeerde Staten Antwoorden van Gedeputeerde Staten 
1. Tijdens de commissie ruimte van 30 augustus
2024 heeft gedeputeerde van der Velde
toegezegd dat “Zoals ik al eerder aan u
toegezegd hebt, op het moment dat er meer
helderheid over is, bent u één van de eersten die
van mij daar bericht over krijgt”. Op de website
van Ruimte voor Defensie kunnen we op de tijdlijn
lezen dat tussen september en december het
volgende gesprek volgt: “Medeoverheden en
Defensie bespreken de voorlopige
onderzoeksresultaten van het planMER. Hierbij
worden (voorlopige) voorkeursalternatieven
besproken. De locaties staan daarbij nog niet
vast. In deze fase verzamelt Defensie de
informatie waarmee het kabinet uiteindelijk een
besluit neemt over de ruimtebehoeften.” (2). In het
Omroep Zeeland artikel van 14 oktober lezen we
“Zeeland is één  van de potentiële locaties en
Tuinman gaat met iedere provincie hierover in
gesprek.”. Verder in het artikel lezen we dat
gedeputeerde van der Velde “tevreden is dat hij
de zorgen van de provincie heeft kunnen delen”.

a. Kunt u ons vertellen of het gesprek op 14
oktober met de staatssecretaris Gijs Tuinman het
desbetreffende “medeoverheden en Defensie
bespreken de voorlopige onderzoeksresultaten
van het planMER” gesprek was?
b. Kunt u ons vertellen wat er besproken is?
Graag een uitgebreide toelichting.
c. Kunt u ons vertellen welke specifieke zorgen
geuit zijn? En op welke manier zijn deze zorgen
die in de provincie spelen verzameld? Graag een
toelichting.
d. Komen er in de toekomst nog andere
gesprekken met de Zeeuwse overheden? Zo ja,
wat zal de inhoud van deze gesprekken zijn en
wanneer worden deze gesprekken gehouden?

1. a. Per brief van 27 augustus 2024 hebben wij u 
geïnformeerd over de achtergronden van het 
Nationaal Programma Ruimte voor Defensie
(NPRD) en het proces, inclusief de wijze waarop 
Defensie de medeoverheden en andere 
belanghebbenden informeert. In die brief hebben 
wij het overleg met de Staatssecretaris van 
Defensie op 14 oktober aangekondigd. Dit 
gesprek maakt deel uit van de serie overleggen 
die plaatsvinden tussen Defensie en 
medeoverheden over de tussenstand van de 
lopende onderzoeken in het kader van het NPRD.

1. b. Op 14 oktober heeft de Staatssecretaris van 
Defensie aan Zeeuwse gemeenten en provincie 
toegelicht wat de tussenstand is van het MER-
onderzoek naar meer ruimte voor 
defensieactiviteiten. De onderzoeken zijn nog niet 
afgerond en op dit moment worden nog geen 
besluiten genomen. Er is een mondelinge 
toelichting gegeven en er zijn nog geen 
rapportages beschikbaar. Wel is duidelijk 
geworden dat Zeeland nog in beeld is voor de 
eerder genoemde activiteiten.

1. c. Zorgen uit de regio zijn gedeeld en er is 
verkend welke mogelijkheden en voorwaarden 
van belang zijn. Voor Zeeland gaat het om de 
ruimte voor en effecten van meer havencapaciteit, 
laagvlieggebieden voor helikopters en 
ontwikkelingen op vliegbasis Woensdrecht. De 
zorgen vanuit de provincie zijn niet gewijzigd ten 
opzichte van de zienswijze die wij op 6 februari 
2024 hebben ingediend namens de provincie. In 
deze zienswijze is aandacht gevraagd voor 
effecten op landbouw, paardenhouderij, natuur, 
recreatie en woningen. Ook de gemeenten 
hebben hun eerdere aandachtspunten herhaald.

1. d. Volgens de tijdlijn van Defensie wordt in 
februari een besluit genomen over welke locaties 
de voorkeur hebben voor bepaalde
activiteiten/functies. Daarna wordt in iedere regio 
een bestuurlijk overleg gehouden. Inhoud en data 
zijn nog niet bekend.



2. We lezen op de tijdlijn van Defensie dat “De
eerste onderzoeksresultaten naar de invloed van
een activiteit op de omgeving, milieu, geluid en
natuur zijn bekend.” (2). In deze voorlopige
planMER staan welke zoekgebieden op dit
moment nog steeds meegenomen worden, welke
er afvallen en/of toegevoegd worden. Deze
voorlopige planMER resultaten zijn zeer belangrijk
en relevant voor iedereen die in Zeeland woont,
recreëert en/of werkt om inzichtelijk te krijgen wat
de impact van de plannen zal hebben. De plannen
brengen veel stress, onrust en onduidelijkheid met
zich mee. We kunnen de onderzoeksresultaten
van het voorlopige planMER nog niet terugvinden
op de website van Ruimte voor Defensie.

a. Kunt u de voorlopige onderzoeksresultaten van
planMER resultaten met Provinciale Staten
delen?
b. Mocht het zo zijn dat de resultaten niet
openbaar gemaakt mogen worden, kan de
gedeputeerde middels een besloten
informatiebijeenkomst (of op een andere manier)
de Provinciale Statenleden informeren? Graag
een toelichting

2. a. Nee, er zijn nog geen (concept) rapporten
beschikbaar.

2. b. Dit is niet aan de orde, omdat wij niet
beschikken over vertrouwelijke informatie.

3. We lezen op de tijdlijn tussen september en
december dat “Defensie organiseert
informatiebijeenkomsten voor de ruimtebehoeften
met een specifieke locatie. Het gaat hierbij om de
ruimtebehoeften waarbij wordt onderzocht of
bestaande locaties kunnen worden uitgebreid.
Defensie kan deze behoefte nu ook op een kaart
laten zien.” (2). Worden deze
informatiebijeenkomsten ook in Zeeland
georganiseerd? Zo ja, graag een uitgebreide
toelichting op de volgende subvragen:
a. Op welke dagen worden deze
informatiebijeenkomsten gehouden?
b. Wat zal de inhoud zijn van deze
informatiebijeenkomsten?
c. Wie worden er voor deze
informatiebijeenkomsten uitgenodigd?
d. Kunnen en mogen bezoekers wensen en
bedenkingen meegeven tijdens deze
informatiebijeenkomsten? Zo ja, op welke manier?
En hoe worden deze wensen en bedenkingen
meegenomen in de uiteindelijke planMer en
besluitvorming?
e. Op welke manier worden de
informatiebijeenkomsten gepromoot? Wie is
verantwoordelijk voor deze promotie?

3. Nee, er zijn geen bijeenkomsten in Zeeland
voorzien.

Subvragen a t/m e zijn niet van toepassing. 

4. Het valt in sommige gebieden in Zeeland op dat
er al regelmatig helikopters van Defensie vrij laag
over vliegen, hierbij wel de geldende minimale
vlieghoogte voor Defensie helikopters in gebieden
welke niet als laagvlieg gebied zijn aangemerkt
van 45 meter in acht nemend.

4. a. Nee, de Provincie en RUD hebben hier geen
meldingen over ontvangen.



a. Is er bij uw weten reeds sprake van
trainingsactiviteiten door Defensie helikopters
boven Zeeland en voor de kust?

5. Tot nu toe is er in het proces geen ruimte
geweest voor Provinciale Staten om de zorgen te
uiten die er in Zeeland leven, mee te denken en
kaders te formuleren met wensen en
bedenkingen. Begin 2025 wordt planMER
afgerond en wordt het Ontwerp Nationale
Beleidsvisie NPRD vastgesteld en kunnen er
alleen nog maar zienswijzen opgestuurd worden.
Graag een toelichting op de volgende vragen.

a. Op welke wijze worden Provinciale Staten
vanaf nu in het proces meegenomen?
b. Krijgen we in dit verdere proces wel de
mogelijkheid om mee te praten?

5. Provinciale Staten hebben bij de start van het
proces aandachtspunten meegegeven, die door
ons zijn opgenomen in de provinciale zienswijze.
In onze brief van 27 augustus 2024 hebben wij u
geïnformeerd over de vervolgstappen in het
proces, inclusief de wijze waarop Defensie de
medeoverheden en andere belanghebbenden
informeert. Na besluitvorming begin 2025 heeft de
provincie de mogelijkheid om te reageren via een
zienswijzeprocedure. Voordat de zienswijze wordt
ingediend, informeren wij Provinciale Staten over
de voor Zeeland relevante punten.

MIDDELBURG, 29 oktober 2024 

Namens fractie:  
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Statenlid E. Jonker  
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Statenlid H.G.A. Steur 

Gedeputeerde Staten 

H.M. de Jonge

Drs. L.M.L.M. Prevaes 
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